
Svatováclavské slavnosti se letos
opravdu povedly. Lidé byli lační po
dobré zábavě a kultuře, navíc per-
fektně vyšlo počasí. Množství ná-
vštěvníků se přišlo podívat už na sta-
vění máje. Tradičně plno bylo pod
májů v sobotu, kdy k dobré atmos-
féře přispěl bohatý kulturní program.

Z hlediska tradic je pro břeclavské
hody stěžejní neděle. I ta vyšla skvěle.
Ulice centra Břeclavi lidé v čase ho-
dového průvodu zcela zaplnili. 

Přesto, že se letos krojového
průvodu především z důvodu na-
stalé situace a s ní spojených roz-
dílných restrikcí v okolních státech,

neúčastnily zahraniční soubory, při-
hlížející nebyli ochuzeni. V plné pa-
rádě se lidem předvedli místní folk-
loristé. A že se opravdu snažili.
Zaplněné Břeclavi předvedli od
gymnázia po zámek verbuňk, tra-
diční kroje a tance. Na pódiu pod
zámkem pak v zábavě pokračovali.

Mezitím ale ještě převzali od
starosty města Svatopluka Pěčka
hodové právo. Po tanci s vedením
města, radními, zastupiteli a hosty
se už společně vydali pod zámek.
Chybět nemohli ani vyzdobené
koňské povozy s krojovanými.

(dav)
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Svatováclavské slavnosti: Plno pod zámkem
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Moderní prostředí motivuje žáky i učitele

S novým školním rokem se
žáci ZŠ Komenského mohou
vzdělávat v moderních odbor-
ných učebnách informatiky
nebo cizích jazyků. Kromě toho
v nové nástavbě ZŠ Komenského
na bílé škole nechybí skladovací

prostory, výtah, toalety a kabi-
nety. „Dětem je potřeba vytvářet
dobré zázemí pro vzdělávání. Pří-
jemné a moderní prostředí mo-
tivuje žáky i učitele. Nástavba je
navíc energeticky úsporná,“ sho-
duje se vedení břeclavské rad-

nice.  Z celkové investice přes 30
milionů korun kryjí téměř 22 mi-
lionů dotace v rámci podpro-
gramu Podpora rozvoje a obnovy
technické základny regionálního
školství v působnosti obcí. Vět-
šinu z investované částky ve výši

20,8 milionů pokryje dotace
z Evropské unie (Evropský fond
pro regionální rozvoj) a 1,2 mil.
financuje Ministerstvo pro místní
rozvoj. 

(dav)

V Břeclavi vznikne nová
záchranná stanice 

Zastupitelstvo Města Břec-
lavi schválilo na svém jednání
vzájemné darování pozemků
s Jihomoravským krajem, mezi
kterými je i pozemek darovaný
městem za účelem vybudování
nové stanice Zdravotnické zá-
chranné služby Jihomorav-
ského kraje (ZZS JMK) v Břec-
lavi. Připojili jsme se tak
k  městům, která se chtějí ak-
tivně podílet na tom, aby ve
městě vznikla nová výjezdová
základna ZZS JMK.

Kraj požádal o převod pozemků
u břeclavské nemocnice z důvodu
záměru výstavby nové výjezdové
základny ZZS JMK v Břeclavi. Ná-
klady jsou zatím odhadovány
zhruba na 100 mil. korun, investo-
rem je Jihomoravský kraj, který se
bude ucházet o dotaci na její vý-
stavbu. Kraj a ZSS se budou uchá-
zet o dotační prostředky z fondů
Integračního regionálního operač-
ního programu (IROP).

Jihomoravský kraj řešil výstavbu
osmi nových základen v kraji,
z nichž dvě jsou již dokončeny.
Břeclav mezi nimi původně nebyla,
ale podařilo se rozběhnout pří-
pravu i tohoto stanoviště. „Nová
budova bude odpovídat součas-

ným standardům a poskytne zá-
zemí pracovníkům i technice. Má
ale být také energeticky hospo-
dárná a vhodně situována v sou-
sedství hlavního tahu městem tak,
aby dojezdové časy v daném re-
gionu odpovídaly limitu max. 20
minut,“ zdůraznil starosta Svato-
pluk Pěček.

Současná výjezdová základna
v prostorách Nemocnice Břeclav
je u vjezdu do areálu a poblíž pro-
stor pohotovosti, ale je umístěna
na více místech v areálu nemoc-
nice, což může zásahy kompliko-
vat. 

„Jsem rád, že zastupitelé sou-
hlasili s darováním pozemku kraji
pro vybudování záchranky, protože
to umožní do budoucna i větší
komfort pro urgentní příjem v břec-
lavské nemocnici. Bude to vý-
hodné pro pacienty i záchranáře,“
dodal místostarosta Jakub Ma-
tuška.

Budova bude vystavěna dle ty-
pového projektu, takže bude po-
dobná jako ostatní nové základny.
Nová budova v areálu Nemocnice
Hustopeče je asi nejblíže tomu, jak
by mohla vypadat stavba v Břec-
lavi. Jen základna v Břeclavi bude
o něco větší. (jp)

Polopodzemní kontejnery
v břeclavských ulicích

Polopodzemní kontejnery pro
sběr tříděného opadu jsou od za-
čátku září nově umístěny v rů-
zných městských částech Břeclavi.
Tyto kontejnery jsou zabudovány
na šesti místech ve městě a jsou
připraveny pro sběr a třídění plastu,
papíru a skla. Kontejnery o objemu
3 a 5 m3 jsou částečně zapuštěny
do země a svoz jednotlivých
nádob bude efektivnější. Výhodou
kontejnerů je nejen jejich velký ob-
jem, ale také estetický pohled na
takové místo, protože kontejnery
na sběrných místech jsou vidět jen
zhruba metr nad zemí. Po načtení

QR kódu fotoaparátem v mobilu
se vám zobrazí mapka s přesnou
polohou umístění kontejnerů. 

Umístění 17 polopodzemních
kontejnerů:

Sídliště Jana Palacha - dvě sta-
noviště (2x plast, 2x papír, 2x sklo).

Městský úřad (1x papír a 1x
plast).

Na Zvolenci u dětského hřiště
(1x plast, 1x papír, 1x sklo).

Sídliště Na Valtické u vchodu č.
47 (1x plast, 1x papír, 1x sklo).

Charvátská Nová Ves - ulice Re-
voluční/Obránců míru - parčík (1x
plast, 1x papír, 1x sklo).
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Upozornění – vjezd 
do sběrného místa v Poštorné!

Upozorňujeme obyvatele Břec-
lavi, že VJEZD DO SBĚRNÉHO
MÍSTA V POŠTORNÉ JE UMÍSTĚN
ZA KŘIŽOVATKOU z ul. Hájová (ve
směru od hřbitova k Bořímu lesu)
po LEVÉ STRANĚ, NIKOLIV PŘED
KŘIŽOVATKOU – viz. mapa. Vjezd
před křižovatkou je součástí areálu
soukromé společnosti a do sběr-
ného místa se tudy nedostanete! 

Do sběrného místa proto vjíž-
dějte výhradně bránou za křižovat-
kou po levé straně. Děkujeme. 

Letní provozní doba do 31. 10.
2021:

Středa 8:00 – 17:00
Pátek 8:00 – 17:00
Sobota 8:00 – 12:00

Zimní provozní doba od 1. 11.
2021 – 31. 3. 2022:

Úterý 8:00 – 17:00
Čtvrtek 8:00 – 17:00
Sobota 8:00 – 12:00

V á ž e n í
o by v a t e lé
Břeclavi, 

s e z o n u
akcí máme
letos téměř
za sebou
a já jsem ve-
lice rád, že
mohu říci,

že se opravdu vydařila. Po před-
chozím roce plném restrikcí byli
lidé po dobré kultuře a zábavě jed-
noduše lační. Já také.  Počasí navíc
letos stálo při nás vlastně pokaždé,
takže si návštěvníci mohli dosyta
užít Festivalu minipivovarů, Ves-
mírné Břeclavi, Slavností rajčat, Ve-
teránů pod zámkem a dalších akcí.
Rád bych tímto poděkoval pracov-
níkům břeclavského muzea i dal-
ším lidem, kteří se na pořádání tě-
chto akcí podíleli, a kteří je
organizovali. Z mého pohledu vše
proběhlo na jedničku, za hojné
účasti spokojených lidí. 

Nezapomínám samozřejmě ani
na Svatováclavské slavnosti, které

jsou každoročně zlatým hřebem
akcí města a muzea. Ty letošní byly
v mnohém jiné. Jejich plánování

Slovo starosty

Kontejner na Záhumní
bude sloužit dál

Mobilní sběrné místo na ulici
Záhumní v Poštorné bude i po
18. září sloužit k likvidaci biood-
padu. Občané sem mohou bi-
oodpad vozit vždy v sobotu od
8:00 do 12:00 hodin až do so-
boty 20. listopadu 2021. Město

Břeclav tak vyšlo vstříc požadav-
kům občanů na prodloužení
této služby.

Objemný odpad budou po
18. září občané vozit na nové
sběrné místo Hájová nebo do
sběrného dvora Sovadinova.

bylo kvůli nestabilní epidemiolo-
gické situaci obtížnější. Pořadatelé
netušili, jestli bude mít koronavir
na podzim stejný nástup jako vloni.
A tak ještě měsíc před konáním
slavností byli lidově řečeno jako na
trní. Organizace takto velké akce
s sebou totiž nese měsíce pláno-
vání a domlouvání. Naštěstí se na
rozdíl od mnoha jiných zemí
v Česku covid podařilo udržet na
uzdě a lidé si tak slavností mohli
užít do sytosti. 

Abych stále jen nechválil, někdo
by možná mohl namítat, že dříve
na slavnostech vystoupily větší
hvězdy. Domlouvání „megahvězd“
na letošní ročník bylo obtížnější
právě kvůli nejistotě s epidemiolo-
gickou situací. Já jsem ale přesvěd-
čen, že i letos měly slavnosti a je-
jich kulturní stránka velmi vysokou
úroveň. A těm, kteří příští rok čekají
ještě více, mohu říci, že na třicáté
Svatováclavské slavnosti chystají

kolegové z břeclavského muzea
velké překvapení. 

Potěšily mě i reakce na zdánlivě
nepodstatnou a přitom ale ne-
zbytnou a důležitou věc. Lidé si
opravdu ve velkém chválili nové
moderní toalety, které na slavnos-
tech byly místo mobilních a ne
zcela důstojných buněk. V tomto
standardu sociálních zařízení na
Svatováclavských slavnostech bu-
deme pokračovat i v příštích letech.  

Za mě tedy vyšla letošní sezona
na výbornou. I když ještě není
u konce! Těšit se můžete třeba na
Zavírání Lichtenštejnských cyklos-
tezek, ale také na oblíbené Břec-
lavské Vánoce. Věřím a doufám, že
Česko i nadále covidovou situaci
bude zvládat, a že si letos na pěší
zóně popovídáme u koled a dob-
rého svařáku. 

Bc. Svatopluk Pěček, 
starosta Břeclavi  



cestu k lepšímu separo-
vání této složky odpadu,“
říká místostarosta města
Jakub Matuška. „Počí-
táme s umístěním biopo-
pelnice zdarma do každé
domácnosti v rodinném
domě a po dobré zkuše-
nosti s nádobami na tří-
dění bio odpadů z ku-
chyně, podpoříme
v příštím roce také jeho
třídění na sídlištích,“ do-
dal Matuška. Na sídliště
budou umísťovány vel-
koobjemové nádoby
o objemu 1100 l, které
zajistí větší pořádek ko-
lem odpadových míst. 

Po dlouhých letech se podařilo
vedení města otevřít nové sběrné
místo v Poštorné na ulici Hájová,
kam mohou vozit odpad občané
Poštorné, Charvátské Nové Vsi
a obslouží také dvě velká sídliště. 

Město Břeclav občanům po-
platky za odpady dotuje, občané
platí 600 korun ročně, náklady
města jsou 770 korun. Břeclav tak
chtěla s ročním předstihem reago-
vat na novou zákonnou povinnost,

a to zdvojnásobit separaci odpadu
z 30 % na 60 % v roce 2025. Břec-
lav je podle dat za rok 2020 na
úrovni 27 %.

V rámci zavádění nového sys-
tému odpadového hospodářství
byla provedena kompletní inven-
tura všech odpadových nádob ve
městě. Zářijovým zrušením sys-
tému slev se nic nemění na tom,
že Břeclav bude implementovat
nové technologie při evidenci od-
padů. (jp)

4 / RADNICE

Vandal poničil knihobudku

Přes rok v Břeclavi zdárně fun-
gují knihobudky. V druhé polovině
září ale jedna z nich utrpěla poško-
zení. Těžko říct, co se honilo
v hlavě individuu, které poškodilo
knihobudku u poštorenského kos-
tela a poničilo a poházelo knihy

všude kolem. Dobrou zprávou je,
že podle informací před uzávěrkou
Radnice se Městské policii Břeclav
podařilo pachatele dopadnout.
Knihobudka bude opravena
a svému účelu bude sloužit dál. 

(dav), foto P. Vlasák

Záliv v Charvátské Nové
Vsi už slouží cestujícím

Nasvícený a zkrácený přechod
u nového autobusového zálivu
v Charvátské Nové Vsi je pro ces-
tující bezpečnější. Společně se zá-
livem už svému účelu slouží od po-
loviny září. Původní zastávka
s nevyhovujícími parametry se na-
cházela na vedlejší místní komu-

nikaci vedoucí paralelně s průta-
hem. Zastávka byla přemístěna na
hlavní komunikaci vzhledem k čas-
tým stížnostem místních obyvatel.
Součástí nové moderní zastávky je
také nástupiště s přístřeškem
a přístupový chodník.

(dav)

Zájemci o kompostéry
a biopopelnice zdarma

se stále mohou hlásit 
na podatelně města,

písemně na mailu 
posta@breclav.eu
nebo telefonicky 

na čísle 519 311 111.

Svoz pytlového odpadu v Břeclavi skončil
Na konci září skončil svoz

pytlového odpadu i slevy. Připo-
mínáme občanům, že na základě
rozhodnutí Města Břeclav z dubna
letošního roku, byl 30. září 2021
zrušen odvoz pytlového tříděného
odpadu od rodinných domů (papír
a plast). Společně s ukončením
pytlového svozu skončila v září
také sleva za adresné třídění
a město se zaměří hlavně na se-
paraci bioodpadu.

Na základě výzvy města se mo-
hou hlásit zájemci o kompostéry
a biopopelnice na mail
posta@breclav.eu nebo telefon
519 311 111. Jejich seznam je
stále aktualizován a je doplňován

o další zájemce. Město Břeclav vy-
hlásilo výběrové řízení na dodava-
tele kompostérů, smlouva s vítě-
zem je podepsána a nyní čekáme
na jejich dodání. Všichni přihlášení
budou kontaktováni ve chvíli, kdy
bude možné si kompostéry vy-
zvednout. Dalším krokem je nákup
biopopelnic do rodinných domů,
které město nabídne všem domác-
nostem zdarma. Na dodavatele
biopopelnic je právě vyhlášen
tendr.  

„Opakovanými rozbory obsahu
kontejnerů a popelnic ve městě
jsme zjistili, že někde i přes polo-
vinu objemu tvoří biologicky roz-
ložitelná složka. Proto jsme hledali
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Město, které tvoříme s vámi
Veřejné fórum občanů se v září se-

šlo v Břeclavi. Lidé tady mohli po-
jmenovat témata, jejichž řešení jim
připadá pro lepší fungování města
důležité. 

Občané města si vyměňují své ná-
zory na priority a jednotlivým téma-
tům dávají své hlasy. Fórum se výji-
mečně konalo po dvou letech
zaviněných koronavirovou přestáv-
kou. Běžně se scházejí diskutující
každý rok. 

Setkání zahájil starosta Svatopluk
Pěček, který krátce shrnul aktuální
situaci kolem připravované stavby
dlouho očekávaného obchvatu
města. „Intenzívní jednání stále pro-
bíhají a slíbená kompenzační opa-
tření jsou hotová, takže všichni vě-
říme, že práce na obchvatu města
začnou v roce 2023,“ řekl starosta
Břeclavi. 

Vyhodnocení výsledků minulého
fóra shrnul místostarosta Richard Ze-
mánek. Jako nerealizovatelná se
ukázala možnost postavit DPS Há-
jová, protože náklady na projekt byly
extrémní. „Záchrana zámku stále
probíhá. Podařilo se obnovit za 7 mi-
lionů jižní věž a upravit zámeckou
zahradu. Město také podalo několik
žádostí o dotace, ale zatím jsme ne-
byli úspěšní,“ přiblížil situaci Zemá-
nek. „Důstojný sál pro větší akce sou-
visí s plánem revitalizace cukrovaru,
kde se s ním počítá. Vybudovali jsme

také několik desítek nových parko-
vacích míst na sídlišti Valtická, jak si
občané přáli,“ doplnil místostarosta
Zemánek. 

„V rámci zlepšení odpadového
hospodářství, které si občané přáli,
se podařilo letos v září otevřít nové
sběrné místo v  Poštorné a Rada
města schválila plán pro efektivnější
nakládání s bioodpady. Občané do-
stanou zdarma kompostéry i popel-
nice na bio,” doplnil místostarosta
Jakub Matuška k výčtu témat z po-
sledního Veřejného fóra. 

Letos se diskutovalo o různých
problémech u devíti stolů, kde ob-
čané hledali klíčová témata a ná-
měty pro jednotlivé oblasti života ve
městě. Nejvíce hlasů přítomných le-
tos získala rekonstrukce krytého ba-
zénu nebo výstavba sociálního byd-
lení, a přáním občanů je také sál pro
konání větších akcí ve městě. Vý-
sledky hlasování ale nejsou konečné,
protože priority může změnit právě
váš hlas. Hlasujte v anketě o tom, co
byste chtěli změnit.

Asociace Zdravých měst se zamě-
řuje na kvalitu života, zdraví, udrži-
telný rozvoj a snaží se zapojovat ob-
čany do rozhodování o tématech,
která jsou pro ně důležitá. V sou-
časné době má 131 členů, což je
53 % obyvatel České republiky, kteří
chtějí žít dlouhodobě, kvalitně, spo-
kojeně a zdravě. (jp)

Anketa – fórum 
zdravého města a MA21

Níže jsou uvedeny náměty, které vyplynuly z diskuse veřejného fóra. To
proběhlo 16. 9. 2021 na Městském úřadě Břeclav.

Vážení obyvatelé Břeclavi, dostává se Vám do rukou anketní lístek, který
obsahuje náměty i příležitosti naformulované na Fóru Zdravého města
a místní Agendy 21. Zajímá nás Váš názor a tak prosíme, abyste označili
maximálně 2, které považujete za nejaktuálnější právě Vy a jejich řešení by
podle Vašeho názoru mělo být upřednostněno.

1. Lepší péče o městský bytový fond 
2. Možnost vyřizovat více služeb úřadu z domu 
3. Obchvat města 
4. Odlehčovací služba pro děti se zdravotním postižením 
5. Pokračování v rekonstrukci zámku 
6. Rekonstrukce krytého bazénu a koupaliště 
7. Revitalizace areálu cukrovaru 
8. Sál pro společenské akce 
9. Sociální bydlení 

10. Více stromů ve městě 
11. Vzdělávací centrum pro rodiny s dětmi se speciálními poruchami řeči,

čtení a vývoje 
12. Zřízení cyklostezky k lanovému centru + chodník až k Valticím souběžně

se silnicí 
Problémy (příležitosti) nejsou řazeny dle důležitosti – tu jim dáte

vy svým hlasem! 
Termín odevzdávání je do 25. 10. 2021 včetně. Dotazník můžete odevz-

dat na podatelně budovy Městského úřadu. Dále jej můžete vyplnit elekt-
ronicky: https://1url.cz/@zdravemesto

Vyplněný anketní lístek můžete zaslat také na e-mail zdravemesto@brec-
lav.eu. S výsledkem budete seznámeni prostřednictví měsíčníku Radnice,
na FB a webu města Břeclav.

Děkujeme za zájem o naše město a váš čas. 

✂

✂
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Příspěvky zastupitelských klubů

Podařilo se vyřešit
V květnu tohoto roku se na nás

obrátilo několik občanů Břeclavi
s upozorněním na narušení este-
tického vzhledu města ukládá-
ním odpadu ze strany jednoho
„bezdomovce“ na pozemku na
ulici Haškova s tím, že jejich ně-
kolikerá prosba na majitele po-
zemku, který mu pozemek pro-
půjčil, ke sjednání nápravy nebyla
úspěšná.

Řešení tohoto problému jsme
našly v novém zákoně o odpadech.
Podaly jsme tudíž podnět na měst-
ský úřad, odbor stavební a život-

ního prostředí, oddělení zeměděl-
ství a ochrany přírody, aby za úče-
lem vyřešení tohoto problému po-
stupoval podle tohoto zákona 

V této souvislosti je třeba po-
chválit pracovnici tohoto oddělení,
Ing. Hanáčkovou, které se podařilo
profesionálním přístupem ve
smyslu citovaného zákona zajistit,
aby vlastník pozemku předmětný
odpad, hyzdící vzhled města, od-
stranil.

JUDr. Hana Dědová,
Dagmar Švendová, BA, LLM.,
zastupitelky města za KSČM

Váš názor nás (ne)zajímá!
„….Budeme dbát na zpětnou

vazbu občanů a spolků a zlepšíme
komunikaci města s občany“. Tuto
úvodní větu jsem si vypůjčil z pro-
gramového prohlášení vládnoucí
městské koalice. Reaguji tak na
uveřejněnou výzvu v minulé Rad-
nici 9/21: „Už 16. září budete moci
svým hlasem ovlivnit další směřo-
vání Břeclavi.“ O co jde? Je vypsáno
9 tematických oblastí a občané,
kteří přijdou 16. 9. do velké zase-
dací síně MÚ, mohou v jednotli-
vých oblastech formulovat prob-
lémy či předložit své náměty.
10 nejzásadnějších bodů, které se
určí hlasováním přítomných, bude
předloženo břeclavské veřejnosti

formou ankety k ověření. Bc. Pě-
ček, úřadující starosta, uvádí: „…
Právě názory Břeclavanů nám nej-
více napoví jakým směrem se dále
ubírat, jaké problémy lidi nejvíce
trápí, co je potřeba aktuálně, ale
také do budoucna řešit…“ Tolik
zpráva z tisku.  

Dovolte mi, pane starosto a páni
konšelé, poskytnout Vám zpětnou
vazbu. Vzpomeňte si, jak dne 8. 4.
2019 proběhla obdobná akce
v Domě školství. Tenkrát se také
vybralo 10 témat a předložilo k hla-
sování občanům s následujícím
počtem hlasů podpory: Výstavba
Domu s pečovatelskou službou
v Poštorné – 544 (100 %), Důstojný

sál pro akce města – 209 (38 %),
Zefektivnění prací na obchvatu
města – 179 (32 %), Více parkova-
cích míst Na Valtické – 71 (13 %),
Záchrana zámku – 65 (12 %), Star-
tovací byty pro mladé – 47 (9 %),
Ohodnocení občanů za třídění od-
padu – 40 (7 %), Lepší využití parku
u gymnázia – 25 (5 %), Rozšířit vý-
uku ručních prací a dílen ve ško-
lách – 23 (4 %), Povinná výuka ná-
boženství nebo etiky a etikety ve
školách – 7 (1 %). To, co trápilo lidi
nejvíc – DPS Hájová – se nevyře-
šilo, protože pražský developer má
zájem o pozemky určené pro tuto
stavbu. Oficiálně se tvrdí, že je pro-
jekt drahý, ale pro jistotu nikdo ne-

požádal o dotaci a nikdo nesoutě-
žil tuto zakázku, aby se toto tvrzení
neukázalo neudržitelným. Ohod-
nocení občanů za třídění proběhlo
s ostudou (na ohodnocení ve výši
cca 1 mil.Kč vynaloženo 5mil. Kč)
a má být zrušeno. Záchrana jedné
věže zámku se povedla, ale priorita
občanů to jistě nebyla. Parkovací
místa na Valtické si museli občané
vymoci. Proč tedy hlasovali, když
se o realizaci museli s radnicí do-
hadovat?  Umíte občanům vysvět-
lit, proč  výsledek hlasování nikdo
nebere vážně? Zajímá vás vůbec
názor občanů?

Ing. Jaroslav Válka,
zastupitel za ČSSD

Cyklistické dilema mostu u cukrovaru stále trvá…
Denně přejíždí silniční most

u cukrovaru hodně cyklistů. Část
z nich jede „po Břeclavsku“, tedy
po chodníku. I přesto, že porušují
předpisy, je jejich volba paradoxně
bezpečnější, než kdyby se doprav-
ními předpisy řídili.    

Možná Vás překvapí, že šířka, která
je nyní vyhrazena pro chodce a cy-
klisty na této straně mostu, je téměř
4 metry! Přesto musí předpisový cy-
klista jít přes most pěšky po chodníku
nebo vjet do provozu silnice I/55! 

Asi šest let marně přesvědčuji
kompetentní osoby našeho města,
aby podpořily a zrealizovaly opa-
tření, která umožní cyklistům pře-
jíždět most od sídliště U Splavu na
starobřeclavskou stranu a opačně
bez kontaktu s rušným silničním
provozem na silnici I/55. Tedy, aby
cyklista mohl přejet most mimo

silnici a přitom neohrozil chodce.
Jedním z řešení je široká sdru-

žená komunikace pro chodce a cy-
klisty. Lze toho dosáhnout tím, že
se stávající cyklopruh na mostě při-
člení k chodníku a jeho povrch se
zvýší na úroveň chodníku. Od sil-
nice lze prostor oddělit např. níz-

kým svodidlem apod. Další rozší-
ření lze získat posunutím zábradlí
k okraji mostovky. Vznikla by tak
asi 4 metry široká obousměrná
sdružená komunikace pro chodce
i pro cyklisty navazující na komu-
nikace na hrázích. I cyklista jedoucí
z  Lidické ulice, by mohl projet

most ve stávající trase a za mos-
tem opět sjet do cyklopruhu na
Národních hrdinů.

Viděl jsem podobná řešení u nás
i ve světě. Jistě to půjde i v Břeclavi.
Třeba příští rok? To by bylo super! 

Ing. Luboš Krátký,
zastupitel za Naši Břeclavi

Foto z měření šířky prostoru pro pěší a cyklisty, které jsme provedli s kolegou Ing.Tauchmanem.
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Mezinárodní kuchyně a sociální služby na „pěšce“

Kdo chtěl v září pohladit své
chuťové pohárky světovými chu-
těmi a zároveň se něco dozvědět
o sociálních službách v regionu,
mohl přijít na pěší zónu. Tu zaplnily
mezinárodní kuchyně a Den so-
ciálních služeb. Ochutnávka výbor-
ných delikates byla navíc zdarma.
Lidé se tak mohli projíst od typické
české kuchyně přes Maďarsko, Itá-

lii, Vietnam, Mexiko až do USA. Ne-
chyběla ani oblíbená kuchyně
rómská. Spojení Dne sociálních
služeb s ochutnávkou mezinárod-
ních kuchyní a ukázkou exotických
tanců se ukázalo jako perfektní
a my věříme, že Odbor sociálních
služeb Městského úřadu Břeclavi
tuto akci zorganizuje i příští rok. 

(dav) 

Prestižní ocenění od rektora
Masarykovy univerzity

Gratulujeme novému řediteli
břeclavské SPŠ E. Beneše a OA Ji-
římu Uhrovi, který v září získal pre-
stižní ocenění (na snímku vlevo),
když mu rektor Masarykovy uni-
verzity udělil bronzovou medaili
za činnost při vzniku a fungování
Dobrovolnického centra. Pod ve-
dením Jiřího Uhra centrum koor-
dinovalo ve velkém například dob-

rovolnictví na jižní Moravě při epi-
demii koronaviru. Současný ředitel
jedné z největších středních škol
v kraji působil předtím jako ve-
doucí Oddělení vnějších vztahů a
marketingu Masarykovy univerzity
a zároveň jako ředitel Dobrovol-
nického centra Masarykovy uni-
verzity. 

(dav)
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Hody zaplnily podzámčí
Pod májů bylo od pátku do ne-

děle hodně veselo. I když se letos
z důvodu situace spojené s koro-
navirem nemohly pod zámkem
představit zahraniční folklorní sou-

bory, ty naše se snažily o to víc, tak
aby si slavnosti všichni příchozí
řádně užili! Vyšlo počasí, lidé se ba-
vili, krojovaní zazářili. Co víc si přát.

(dav)
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Apalušáci Charvátská, z.s. pořádají

13. 11. 2021 ve 12 hodin

Charvátské guláše 

vč. ochutnávky mladých vín

Stoletá Břeclavanka má energie na rozdávání
100 let oslavila Anežka Čap-

ková ze Staré Břeclavi. K vý-
znamnému jubileu jí poblaho-
přál břeclavský starosta
Svatopluk Pěček. Společně se zá-
stupkyněmi Okresní správy sociál-
ního zabezpečení blahopřání do-
plnil dary finančními i hmotnými.
„Vidět stoletého vitálního seniora,
tedy v tomto případě seniorku, mi
dělá vždy radost. Paní Anežka je
navíc prakticky samostatná a vý-
borně jí to myslí,“ nešetřil slovy ob-
divu břeclavský starosta. 

Anežka Čapková se narodila 24.
8. 1921 a už za druhé světové války
pracovala v břeclavské rybárně. „Od
té doby nemůžu ryby ani cítit,“ us-
mívá se vitální stoletá Starobřecla-
vanka, která jinak sní vše. Celých sto
let se jí přitom choroby a zdravotní
těžkosti vyhýbaly. „Asi před pětat-

řiceti lety mě trochu trápil žlučník,
to se vyřešilo a od té doby po ne-
mocnicích nechodím,“ dodává. 

Energická paní Anežka dobře
slyší i vidí. „Myslím, že už bych ale
pomalu silnější brýle potřebovala,“
doplňuje. Všechny úřední doku-
menty si podepisuje sama, dobře
se pohybuje. Jen koronavirus jí
udělal v 99 letech trochu vrásky
na čele, když na dva týdny skončila
v nemocnici a pak se musela roz-
chodit. To ale zvládla a dnes už
zase chodí dobře, i když, jak říká
„enom s čaganem“.

A jaký je tedy její recept na dlou-
hověkost? „Celý život jsem praco-
vala. Po válce jsem šila 32 roků
v břeclavském Šohaji, pak jsem
ještě chodila pomáhat uklízet.
Kromě toho jsem samozřejmě
okopávala pole,“ uzavírá. 

Jedním z nejintenzivnějších zá-
žitků je pro Anežku Čapkovou ne-
dávné krupobití, které při jejím vy-
právění vzpomněla několikrát.
„Jsem na světě sto roků, ale takové
kroupy nepamatuju. Přijde mi, že

dřív ani nebyla v létě tak velká
vedra,“ zamyslí se ještě na závěr. 

A nám nezbývá než popřát
energické Starobřeclavance další
krásné roky!

(dav)

Život válečného hrdiny Petra Křivky
Téměř celé období mezi válkami

prožil Petr Křivka v Břeclavi. Břec-
lavané mu letos v evangelickém
kostele na náměstí Svobody v Břec-
lavi odhalili pamětní desku. Vá-
lečný hrdina I. a II. světové války
měl těžký osud. Rodák z Kobylí (20.
10. 1897) z početné rodiny země-
dělce se vyučil v Čejči zámečníkem.
Po několika letech práce ve Vídni
nastoupil v roce 1917 do rakousko-
uherské armády. Několik měsíců
po vyslání na italskou frontu zběhl.
Ukrýval se v lesích a pokoušel se
založit protirakouský odboj. 

Po vyhlášení Československé re-
publiky byl v roce 1920 demobilizo-
ván. Po návratu do civilu se usadil ve
Staré Břeclavi, kde žil a pracoval jako
vozmistr až do roku 1938, kdy byli
Křivkovi nuceni se přestěhovat
z města zabraného Němci do vnitro-
zemí. Křivka byl ženatý a měl dvě děti.      

Následně byl přeložen do Kút
a v dubnu 1940 z protektorátu
utekl do zahraničí, když po něm
šlo německé gestapo. Po překro-
čení hranic u Bratislavy šel dále
přes Maďarsko, Jugoslávii, Řecko,
Turecko, Sýrii a Egypt do Francie,
kde se přihlásil do českosloven-
ského zahraničního vojska. Když
Francii ovládli Němci, byl evakuo-
ván do Velké Británie. 

Od roku 1943 se dokonce stal
členem osobní stráže prezidenta
Edvarda Beneše a byl vyznamenán
medailí Za zásluhy II. stupně. Po
osvobození Československa se vrá-
til zpět a nastoupil k drahám. Pra-
coval jako revizor až do odchodu
do penze v roce 1949. 

Po návratu do Československa
působil také v politice, ve Straně ná-
rodně socialistické. Podle StB Křivka

po únorovém převratu budoval taj-
nou protistátní organizaci, jejíž
údajná činnost měla spočívat v ak-
tivitách proti komunistickému re-
žimu. Křivka byl obviněn, že pláno-
val získání mnoha příznivců na
zahájení ozbrojeného převratu,
poté byl zatčen, obviněn z vele-
zrady a popraven. Petr Křivka se nej-
větší pravděpodobností stal obětí
provokace Státní bezpečnosti. 
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Stoletý příběh břeclavského skautingu

Válečná a poválečná léta
Břeclavský skauting byl poprvé

přerušen 6. října roku 1938 přidě-
lením Břeclavi k Říši. Nejen pro vět-
šinu břeclavských obyvatel, ale i pro
místní skauty to byla veliká rána.
Dlouhých sedmnáct let bojovali
o čestné místo v  řadě místních
spolků a korporací, sháněli klu-
bovnu nebo kupovali ze svého
skautské vybavení. A najednou byl
prostě konec. Před příjezdem na-
cistů ještě stihli převézt nakoupené
stany a další drobný inventář ke
skautům z Lanžhota a následně se
rozešli do části republiky, kterou Hit-
ler zatím neobsadil. 

Během války se pak celá řada
skautů zapojila do domácího od-
boje či bojovala proti Hitlerovi v za-

hraničí. Ve skautském slibu se totiž
dobrovolně zavázali, že budou „mi-
lovat vlast svou, republiku Česko-
slovenskou, a věrně ji sloužit
v každé době“. Bratrům Kňourko-
vým, synům „Šedého Havrana“, se
podařilo válku přežít, zato Bohdan
Šturm a František Pěček zaplatili
cenu nejvyšší, ukrývali totiž para-
šutistu. Pokud někdy navštívíte ka-
mennou mohylu Ivančena pod Ly-
sou horou, věnujte prosím, těmto
a stovkám dalším skautským hrdi-
nům minutu ticha.

Radost z konce války a z mož-
nosti opět skautovat, byť v odliš-
ných podmínkách, než jaké pano-
valy za první republiky, byla
enormní. Jen v Břeclavi vzniklo pět
chlapeckých oddílů, dále samo-
statný oddíl vlčat (malých skautů)
a jeden oddíl dívčí pod vedením Ma-
rie Adamcové. Skauting se rovněž

obnovil i v Poštorné. O tom, že
skauti byli (a jsou) prospěšní, svědčí
fakt, že již v létě 1945 pomáhali při
žňových brigádách v nedaleké Led-
nici. Na plno se však skauting rozjel
až rok po válce. V září roku 1946
skautky předaly kytici na břeclav-
ském nádraží projíždějící světové
náčelnici Olave Baden-Powell nebo
společně s kluky u zámku nachys-
taly ukázkový tábor pro veřejnost.
Ta mohla dokonce ochutnat z polní
kuchyně „táborovou stravu“. 

Protože, jak bylo napsáno mi-
nule, totalita se neslučuje se skau-
tingem, skautské hnutí (opět) skon-
čilo. Tentokrát s nástupem
komunistů. V Břeclavi ještě pár od-
dílů přežívalo do roku 1950. Poté
se o skautingu nemohlo ani pro-

mluvit, skautské knihy se schová-
valy na půdách, staré kroje byly ulo-
ženy hluboko v šatních skříních. 

Krátké nadechnutí v  období
Pražského jara

Mezi lety 1968-1970 se díky uvol-
něné atmosféře obnovil i břeclavský
skauting, a to z podnětu Jiřího Rufera
a Ivana Bradáče. Na území současné
Břeclavi působilo pět středisek a od-
díly tábořily v Malých Karpatech
u obce Sološnice. Však je ještě mezi
námi pár spoluobčanů, kteří tyto tá-
bory pamatují! Krom oddílových akcí
proběhlo na Pálavě i velké setkání
téměř dvou set skautů a skautek
břeclavského okresu pod vedením
Jana Stöhra. Bohužel, po roce 1970
se slovo „skauting“ opět ocitlo na
černé listině. Většina oddílů zanikla,
jeden z mála, oddíl Plamen, však
„žije“ dodnes.

Doba nejdelšího skautování
Od sametové revoluce opět

skauting funguje a my tak můžeme
svobodně a dobrovolně vykonávat
to, za co naši předci byli zavíráni
a odsuzováni k trestům těžkého ža-
láře či smrti. Devadesátá léta byla
obecně náročná. Staré křivdy a vý-
čitky z minulosti, nepochopení
a odlišné názory na skautskou vý-
chovu se promítly i do společenství

skautů, toho břeclavského nevyjí-
maje. Výsledkem pak byl úbytek
členské základny a roztříštění
skautské organizace.

Od devadesátých let v Břeclavi
působí skautské středisko Svato-
pluk, organizováno v největší dětské
organizaci Junák – český skaut (klu-
bovna na Šilingrově ulici), a stře-
disko YMCA SKAUT Břeclav (najdete
je v klubovně v ulici Na Řádku). Je
příjemné sledovat, že v současnosti

je o skauting značný zájem, členská
základna roste a pojem skaut se těší
dobré pověsti. Občané města Břec-
lavi nás mohou vídat třeba při sbírce
českého dne proti rakovině nebo
při rozdávání betlémského světla.
V roce 2021 bylo registrováno ve
středisku Svatopluk 165 členů. Aby-
chom mohli nabírat další malé no-
váčky, uvítáme i nováčky dospívající
či dospěláky, kteří by pomohli s ve-
dením oddílu mladších holek
a kluků. A že nikdy třeba neskauto-
vali? To nevadí, hlavní je zájem o ve-
dení dětí, s tím ostatním pomů-
žeme. Informujte se na webových
stránkách střediska Svatopluk. 

Slavíme stovku
Detailní informace k oslavám 

nabízíme na webu breclav.skau-
ting.cz. Během měsíce listopad
bude pro všechny zájemce připra-
vena skautská hra v ulicích města
Břeclavi. Dále nás spoluobčané uvidí
při oslavách výročí republiky 28. října.
Na den boje za svobodu a demokra-
cii (17. listopadu) položíme „kámen
zmizelého“ odbojáře Fr. Pěčka a v po-
ndělí 22. 11. se v  břeclavské
knihovně uskuteční přednáška za-
měřená na břeclavský skauting. Vá-
žení spoluobčané, ať už neskauti
nebo bývalí či současní skauti, jste
srdečně zváni na tyto akce a aktivity. 

Za břeclavské skauty 
Mgr. Štěpán Káňa

Skauti a skautky z Břeclavi si v  listopadu připomenou a oslaví
sto let od založení prvního oddílu. Pro veřejnost připraví hru po
městě, přednášku v knihovně nebo položení „kamene zmizelého“
V tomto článku, který navazuje na ten z minulého vydání, Vám do-
vyprávíme dobrodružný příběh břeclavských skautů a konkrétně
prozradíme, na co se mohou veřejnost či bývalí i současní skauti
těšit. 
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Břeclavské stavby se zajímavým příběhem

Evangelický kostel Miloslava Tejce
„Forma následuje funkci“.

Tento výrok pronesl již v  roce
1893 americký architekt Louise
Sullivan. Teprve v meziválečném
období se stal jistou definicí
a shrnující větou principů funk-
cionalistické architektury.
V tomto období začal funkciona-
lismus pronikat také do Českoslo-
venska a zanechal po sobě stavby
světového významu. 

První důsledně funkcionalistic-
kou stavbou byla Zemanova ka-
várna v Brně, postavena roku
1926 dle návrhů Bohuslava Fu-
chse, jedné z  nejvýraznějších
osobností českého funkciona-
lismu a tvůrce moderního Brna.
Bohužel díky svému umístění
překážela kavárna výstavbě Ja-
náčkova divadla. Byť nezasaho-
vala do parcely divadla, musela
být zbourána. Dnes stojí díky in-
iciativě brněnských architektů na
stejném místě její replika, dodnes
sloužící jako kavárna a restaurace. 

Brno taktéž ukrývá funkciona-
listický skvost zapsaný do Se-
znamu světového kulturního
a přírodního dědictví UNESCO –
Vilu Tugendhat. Nejvýznamnější
evropská realizace ředitele Bau-
hausu a zakladatele moderní ar-
chitektury Miese van der Roheho
vznikla pro novomanžele Fritze
a Gretu (rozená Löw-Beer) Tu-
gendhat. 

Průnik moderní architektury
zasáhl také Břeclav, a to v uni-
kátní podobě funkcionalistické
sakrální architektury pro Česko-
bratrskou církev evangelickou. Ta
zde měla již od roku 1931 samo-
statný sbor. V září téhož roku za
faráře Jana Přemysla Šebesty byl
položen základní kámen budovy
kostela dle projektu architekta
Miloslava Tejce.- 

Architekt a profesor Miloslav
Tejc byl absolventem architek-
tury na české technice a poté za-
ložil vlastní ateliér. Krátce působil
také v ateliéru architekta a autora
návrhu Janáčkova divadla v Brně
Jana Víška. Po válce vyučoval na
brněnském VUT, kde se později
stal děkanem. Na svém kontě má
architekt evangelických kostelů
hned několik, ten nejbližší z let
1934‒35 se nachází v Brně-Žide-
nicích. 

LVHF láká na Vivaldiho

Architektonické skvosty Led-
nicko-valtického area ́lu se tento-
krát rozezní ume ̌ním špičkových
souborů z Itaĺie, Francie, Španeľska
a Cěske ́ republiky, které patří k nej-
lepším interpretům Vivaldiho
hudby. V druhé polovině festivalu
vystoupí třeba francouzská hous-
listka Amandine Beyer se svým
souborem Gli Incogniti nebo ital-
ský barokní orchestr Accademia Bi-
zantina. Nezapomenutelný záži-
tek slibuje také koncert v Kostele
Navštívení Panny Marie v Břeclavi
– Poštorné. Jedním z vrcholů pro-
gramu bude premiéra árie Eja voce
sonora laeti cantate, kterou v roce
2020 v jednom z českých hudeb-
ních archivů objevil dramaturg
LVHF 2021, španělský houslista
a muzikolog Eduardo García Sa-
las. „Zpi ́vat premie ́ru je genia ́lní
a obohacujićí zaŕoven,̌ protozě ne-
existuje žádný interpretační vzor,
který by mě nějak ovlivnil. Proto
mohu s čistým svědomím říci, z ̌e
prědkládaḿ vlastní pohled na věc,“
říká sopranistka Patricia Janečková,
která se zhostí sólových partů. Ce-
lým večerem provede vynikající

český barokní ansámbl Collegium
Marianum. 

Závěrec ̌ným koncertem v režii
jednoho z nejlepších současných
interpretu ̊ Vivaldiho hudby Fabia
Biondiho a italského souboru Eu-
ropa Galante vyvrcholi ́ v sobotu
16. října letošni ́ ročník festivalu,
jenž oslaví 280. výročí úmrtí ital-
ského hudebního génia – „Il prete
rosso“ – Antonia Vivaldiho. 

Osm festivalových koncertů již
tradičně doplní zajímavý dopro-
vodný program. V nově zrekon-
struovaném letohrádku Belveder
ve Valticích se ve středu 13. října
koná přednáška s názvem Znovu-
objevení díla A. Vivaldiho v 20 sto-
letí. Od 16. října až do konce listo-
padu (vždy o víkendech) bude
v Havlíčkově vile v Poštorné k vi-
dění výstava současných fotografií
Lednicko-valtického areálu poříze-
ných historickou technikou foto-
grafem Honzou Sakařem.

Veškeré informace včetně těch
o volných vstupenkách najdete na
na www.lvhf.cz či telefonním čísle
+420 774 710 621 a e-mailu pro-
dej@lvhf.cz. (lvhf)

Šestý ročník Lednicko-valtického hudebního festivalu, který pro-
bíhá do 16. října, nabízí největší evropskou přehlídku tvorby Antonia
Vivaldiho v novém tisíciletí.

Evangelický kostel
Nám. Svobody, Břeclav
1931‒32

Nenápadná stavba obklopená
zelení na parkovém náměstí Svo-
body postrádá většinu atributů cír-
kevních staveb – zvonici i velkolepé
průčelí. Jednoduchá kvadratická
stavba vítá svého návštěvníka citá-
tem „Dobrořeč duše má hospo-
dinu“ (Žalmy 103:1, B21), sgrafito-
vými slunečními hodinami
s motivem lodě v rozbouřených vo-
dách a červeným kalichem na vy-
sokém stožáru nad kostelem. Celé
vstupní průčelí je akceptováno sub-
tilní vysunutou markýzou a spolu
s výzdobnými prvky má futuristický
až kosmický nádech. 

Celá stavba je složena ze tří kvá-
drů. Vstupní a nejnižší z  nich
ukrývá hlavní schodiště s ochozem
– galerií a skladovým zázemím.
Prostřední nejmohutnější kvádr pa-
tří chrámové lodi, úzké pásy oken
po stranách lodi prosvětlují hlavní
bohoslužebný prostor. Z  vnější
části fasády jsou meziokenní pro-
story vyplněny jakousi adaptací pi-
lastrů. Poslední z kvádrů, ten nej-
širší, skrývá byt pro faráře s rodinou,
v jehož suterénu se nachází tech-
nické zázemí kostela. Jak napovídá
exteriér, i vnitřní prostory jsou ve-
lice jednoduché a čisté, s dominu-
jící bílou barvou. 

Kostel během válečných let za-
brala německá armáda a využívala
jej jako sklad. Po válce sloužil jako
prodejna ryb nebo zeleniny. Čle-
nové sboru se do svých prostor

mohli vrátit až po roce 1948. Kostel
obklopen farní zahradou dnes pů-
sobí velice poklidným až pietním
dojmem. 

Bc. Kateřina Seibertová, 
Městské muzeum a galerie

Břeclav



Podzimní Malovaný kraj
V aktuálním vydání národopis-

ného a vlastivědného  dvouměsíč-
níku, od roku 1946 sídlícího v Břec-
lavi, už na titulní straně obálky
zaujme fotografie krojovaných
chlapců. Pořízena byla na předloň-
ských Svatováclavských slavnos-
tech. Našemu městu je ovšem vě-
nována pozornost i uvnitř
časopisu. Redaktor Vojtěch Urban-
čík seznamuje čtenáře s Muzeem
železnice Břeclav, které lze zdarma
navštívit v nádražní budově. Auto-
rská dvojice Tomáš Ondrejka a Mi-
lan Vojta si všímá historie břeclav-
ských hasičů v období 1875–1918.
František Schulz popisuje na pří-
kladu Poštorné průběh stavění ho-
dové máje. A Tereza Lišková připra-
vila rozsáhlý rozhovor s hercem
Městského divadla Brno a stále
ještě členem souboru Břeclavan

Jiřím Machem, pocházejícím
z Charvátské Nové Vsi. 

Více se o obsahu časopisu
a jeho zaměření dozvíte na webo-
vých stránkách www.malovany-
kraj.cz. (mk)
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Pozvánka
na Výroční členskou schůzi

Svazu těl. postižených MO Břeclav, 
která se koná dne 8. 11. 2021 ve 14.00 hod. 

ve Velkém sálu Domu školství Břeclav.
Povinnost placení příspěvků.

Prosíme o dochvilnost! Srdečně zveme všechny své členy.
Výbor STP MO Břeclav

3.10. 16.00 Divadlo Maska – hudebně – divadelní pásmo Smejko
a Tanculienka

17.10. 19.00 Břeclavské povídání, zábavná talkshow s hosty Helena
Blehárová – zpěvačka, Milan Pitkin – bavič a Tomáš
Hruška – kapelník a profesionální hudebník

19.10. 19.00 F. R. Čech – Dívčí válka, historická komedie 
29.10. 19.00 Halina Pawlowská - Manuál zralé ženy
30.10. 18.00 Šlágr paráda s autogramiádou, účinkují: František Uher,

Martin Motýl, Petr Pedro Hurdes, Veselá trojka

Na festivalu tekly pivní
speciály proudem

Na začátku září jste žízeň mohli
zchladit na Festivalu minipivovarů
pod břeclavským zámkem. De-
sítky speciálů lákaly k osvěžení
a podzámčí zcela zaplnily. Až do
noci jste si tak mohli pochutnat
na nevšedních pivech, nechyběly

samozřejmě ani pochutiny, kte-
rými se zlato v hrdle dalo zajíst.
A to vše za doprovodu výborné
muziky. Že nejste pravověrní pivaři
a raději byste třeba čerstvý bur-
čák? Pod zámkem jste si mohli vy-
brat. (dav)

Obří planety a Měsíc pod
břeclavským zámkem

Marsmeloun, Lunalón nebo Ter-
ralóna. Obří modely vesmírných
těles přilákaly den po Festivalu mi-
nipivovarů pod zámek tisíce ná-
vštěvníků. Pro malé i velké byl při-
praven také bohatý doprovodný
program včetně divadelních her
a přednášek. Vše samozřejmě na
téma vesmír. Organizátoři z břec-

lavského muzea mezi lidmi pro-
cházeli v přímo nadpozemských
oblecích. Potkat jste mohli také
téměř nefalšovaného kosmo-
nauta. Fronta se tvořila u mobil-
ního planetária. Velký zájem byl
také o pohled hvězdářským dale-
kohledem na sluneční skrvny
slunce. (dav)
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V Radnici září 2021 jsme vás pozvali na výstavu výtvarnice Jaroslavy Garšicové. V textu je správně uvedeno, že
se výstava koná v břeclavském muzeu, v titulku ale zaúřadoval šotek, když výstavu umístil do synagogy. Tímto
se za chybu omlouváme a zveme všechny na výstavu paní Garšicové do břeclavského muzea pod vodárnou. 

Garšicová v muzeu pod vodárnouV září mohli lidé, procházející
přes pěší zónu, potkat Rum-
cajse u zvláštního nástroje na-
zvaného Poesiomat. Autor On-
dřej Kobza převlečený za
loupežníka z lesa Řáholce slav-
nostně odhalil Poesiomat spo-
lečně s místostarostou Břeclavi
Jakubem Matuškou, radním
města Petrem Vlasákem a ře-
ditelem knihovny Markem
Uhlířem. Pořízení nevšedního
uměleckého díla oživujícího ve-
řejný prostor na pěší zóně fi-
nancoval Jihomoravský kraj
a město Břeclav. Poesiomat je
přístroj, ze kterého se po zato-
čení klikou ozve báseň, pís-
nička nebo i prozaický text, ně-
jakým způsobem spojený
s Břeclaví. Na výběru básní
a textů se podíleli mj. Aneta Sli-
žová a Jaroslav Čech za
knihovnu a Petr Švec za břec-
lavské gymnázium. 

(dav, foto J. Čech)

Poesiomat na pěší zóně

Hynek Čermák vystavuje v břeclavské synagoze

Zaplněná synagoga byla v září
svědkem vernisáže výstavy foto-
grafií populárního herce Hynka
Čermáka. Publikum tvořily z větší
části ženy, což ocenil i autor foto-
grafií.

Kolekce nazvaná U pře-rodu je
složena ze série velkoformátových
černobílých ženských aktů. Expo-
zice v břeclavské synagoze před-
stavuje především výběr ze stej-
nojmenné volné fotografické řady.
Jedná se o tvorbu, která vznikala
v průběhu posledních dvou let. Hy-
nek Čermák, jak je patrné z názvu

této řady aktů, proniká hlouběji do
vnitřního citového prostoru ženy.
Autor vnímá a prezentuje ženu
v její archetypální podstatě, žena
je pro něj tajemná bytost a bohyně
velkého gesta a pózy, současně
alegorií věčného zrození, něhy,
touhy, lásky, ale i představitelkou
organického erótu. 

Výstavu si můžete prohlédnout
do 14. listopadu. Výtěžek z prodeje
autor věnuje charitativnímu pro-
jektu Bellis – na podporu mladých
žen s rakovinou prsu. 

(ks, foto mmg)
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Městská knihovna Břeclav informuje

Galerie 99 Břeclav

Po nových letních výstavách
mimo Galerii 99 v Břeclavi, plánu-
jeme také novinky u nás.

Galerie 99 by ráda připravila no-
vou výstavní kolekci, ale budeme
se také věnovat přípravě 10. jubi-
lejního kalendáře s  obrazy
A. Vojtka, který bude mít svého
vzácného hosta. Místo, čas a vše
ostatní brzy zveřejníme a věříme,
že se v listopadu setkáme se všemi
lidmi a přáteli, kteří k nám tak rádi
chodili. Připomeňme si, že jsme se

již setkali a záštitu nad kalendáři
převzali rybář Jakub Vágner, zpě-
vák Jožka Černý, prof. Jan Pirk, re-
žisér Zdeněk Troška, herec Roman
Vojtek, zpěvák Michal David,  skla-
datel a hudebník Petr Malásek, re-
žisér a prezident herecké asociace
Ondřej Kepka. Loňský rok jsme ne-
vynechali a křest proběhl v komor-
ním duchu uprostřed lužního lesa.
Během setkání v listopadu před-
stavíme nový unikátní projekt Po-
selství naděje. 

V Brně v Galerii 8A probíhá až
do konce listopadu výstava obrazů
Antonína Vojtka, kterou jsme za-
hájili 21. září 2021. Obrazy jižní Mo-
ravy, Pálavy a okolí mají své stále
příznivce v celé republice. Těší nás
zájem návštěvníků, protože naše
krajina je nádherná.

Galerie nabízí: stálou expozici
šperků ze dřeva, více než sto gra-
fických děl, veškeré služby souvi-
sející s poradenstvím a výtvarným
uměním, oceňování obrazů, res-
taurování atd.

Otevřeno: úterý až pátek od
14.00 do 17.00 hodin, případně po
telefonické domluvě kdykoliv- 519
372118, 723 930 015, 723 887
977. Galerie AV na ul. J. Moláka na
zazvonění nebo na telefon. 

Novinky sledujte na www.vojtek-
av.com nebo na Facebooku.

Břeclavská knihovna připravuje
na říjen 2021

Rozšíření provozní doby knihovny
V rámci zlepšování služeb čtenářů

knihovna od 4. října rozšiřuje pro-
vozní dobu na hlavní budově na ulici
Národních hrdinů 9. Nově bude ote-
vřeno každý den od 9 do 12 a od 13
do 18 hodin, dětské oddělení pak od
13 do 18 hodin. A vracíme se
k osvědčenému rozšíření provozní
doby v dětském oddělení, kde každé
první pondělí v měsíci dopoledne od
9 do 12 hodin rádi uvítáme v dět-
ském oddělení rodiče s nejmenšími
dětmi. A mimořádně bude v dětském
oddělení dopoledne otevřeno
i o podzimních prázdninách, a to ve
středu 27. října a v pátek 29. října.

VU3V: Křesťanská ikonografie
a hagiografie

Srdečně zveme všechny zájemce
ke studiu dalšího semestru Virtuální
univerzity třetího věku, tentokrát vě-
nované tématu Křesťanská ikono-
grafie a hagiografie. Přednášky bu-
dou probíhat jednou za 14 dní

v úterý od 10 nebo 14.30 hodin, ter-
míny tedy vychází na 12. 10., 26. 10.,
9. 11., 23. 11. a 7. 12. Přihlašovat se
ke studiu je možné až do 24. října
2021. 

V šesti přednáškách se budou
moci zájemci seznámit se způsobem
zobrazování a výkladem sakrálních
námětů ve výtvarném umění, kon-
krétně ikonografií Panny Marie, Je-
žíše Krista, andělů a Nejsvětější Tro-
jice a ikonografií nejznámějších
světců.

Cena kurzu za celý semestr je sta-
novena na 420 Kč, pro čtenáře
knihovny 300 Kč. VU3V mohou stu-
dovat osoby se statutem důchodce
a invalidní důchodci bez rozdílu
věku. 

Formu studia bude nutno přizpů-
sobit aktuální epidemiologické si-
tuaci. Prozatím je konání společných
přednášek možné, pokud se ale roz-
hodnete, že na společná setkávání
nechcete docházet, můžete i pro
tento semestr zvolit formu samos-
tudia. Další informace vám rád sdělí
Mgr. Jaroslav Čech, tel.: 725 107 305,
cech@knihovnabreclav.cz.

Výstava: Ptáci v životní velikosti
Srdečně zveme na výstavu Ptáci

v životní velikosti, která se ve
vstupních prostorách nové i histo-
rické budovy uskuteční od 1. do
29. října během půjčovní doby. Vý-
stava makrofotografií je určena ma-
lým i velkým čtenářům. V týdnu od
18. do 22. října bude probíhat každý
den od 13 do 18 hodin soutěž pro
děti spojená s touto výstavou.

Ivo Sobotka: Krásy západní Gru-
zie

Na čtvrtek 14. října 2021 na
18 hodin zveme do malého sálu pří-
znivce turistiky a cestování na před-
nášku MVDr. Iva Sobotky Krásy zá-
padní Gruzie. Vyprávění bude
doplněno bohatým obrazovým do-
provodem, přibližujícím krásu přírody
a kulturu této kavkazské země na
pomezí Evropy a Asie. Vstup volný,
těšíme se na vaši účast!

Přednáškový cyklus Břeclav na
cestě mezi Prahou a Vídní
(1848–1914)

Srdečně zveme i na další histo-
rické přednášky z cyklu věnovaného
dějinám Břeclavi v druhé polovině
19. století. Ty budou probíhat vždy
ve středu od 18 hodin v malé sále
knihovny. Zde je plánovaný rozvrh
přednášek:
13. 10. Miroslav Svoboda: Prusové
v Břeclavi a okolí v roce 1866
20.  10. Tomáš Ondrejka: Česká
Břeclav a její buditelé
27.  10. Karel Kober: Česko-ně-
mecké vztahy v Poštorné před
1. světovou válkou
3.  11. Alena Káňová: Břeclavská
židovská obec a rodina Kuffnerů
10. 11. Tomáš Ondrejka: Boj o čes-
kou školu
24.  11. Michal Uher: Četnictvo
v Břeclavi do roku 1918
1.  12. Daniel Lyčka: Břeclavský

odkaz rodu Lichtenštejnů
8. 12. Tomáš Ondrejka: Řeka Dyje
v proměnách času

V letošním roce plánuje knihovna

vydat publikaci Tomáše Ondrejky
Břeclav na cestě mezi Prahou
a Vídní (1848–1914). Autorovi se
podařilo shromáždit velké množství
dosud nepublikovaného materiálu
vycházejícího především z původ-
ních německy psaných pramenů. Vy-
dání publikace můžete podpořit za-
koupením poukazů, které budou
k dostání na přednáškách a dále ve
studovně městské knihovny a na po-
kladně turistického informačního
centra. Cena jednoho voucheru je
350 Kč (cena publikace je stanovena
na 400 Kč, pořízením voucheru tedy
50 Kč ušetříte). (jč)

120 let od elektrifikace Břeclavi
U příležitosti 120. výročí zavedení

elektřiny v Břeclavi zveřejňujeme
ukázku z připravované knihy Břeclav
na cestě mezi Prahou Vídní od To-
máše Ondrejky. 

Jedním z prvních velkých počinů
městské rady pod vedením starosty
Johanna Striegla bylo zřízení městské
elektrárny. Provoz byl zahájen 1. října
1901 a Břeclav se tím zařadila mezi
první elektrifikovaná města na Mo-
ravě. Samotná elektrárna se nachá-
zela za městem v Dyjové ulici (dnes
areál VaK), rozvodna byla zřízena po-
blíž nádražní restaurace. Veškerá
elektrická zařízení dodala společnost
Siemens & Halske AG z Vídně. Parní
stroje a kotle obstarala První brněn-
ská strojírna. Celkové náklady vyšly
městskou kasu na 265.000 K.

Pára poháněla dvě dynama, každé
o výkonu 110 kW, která vyráběla stej-
nosměrný proud o napětí 220 V. Elek-
třina sloužila primárně k osvětlení ulic
a nádraží, o připojení ale mohly po-
žádat i soukromé osoby. Z dobového
tisku se dozvídáme, že elektrické ve-
dení roku 1902 měřilo 7,2 km a bylo
k němu připojeno 153 odběratelů,
kteří měli do sítě zapojeno 35 oblou-
kových lamp, 2 245 žárovek a několik
elektromotorů. Zejména u hoteliérů
a restauratérů bylo elektrické osvět-
lení prestižní záležitostí. 

Břeclavská elektrárna
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Přes 500 lidí na derby

Tolik lidí na tribunách břeclav-
ského MSK dlouho nebylo. Přes
500 diváků sledovalo fotbalové
derby mezi Lanžhotem a Břeclaví.
Hráči lanžhotského Sokola se už
v prvním poločase bili jako lvi a tak
to Břeclavští neměli vůbec lehké.
Doteď se přitom Lanžhotu příliš
nedařilo, papírovým favoritem byli

domácí. Do druhého poločasu šli
Lanžhotčané s jednogólovým ve-
dením. I když hráči MSK dokázali
vyrovnat, konec patřil Lanžhotu.
Sokol si tak z divizního derby od-
vezl vítězství 2:1. Po dalších zápa-
sech je Lanžhot v Divizi D aktuálně
třetí (15b.), Břeclav pátá (13b.).

(dav)

Mistrovství České republiky družstev v Břeclavi

V rámci oslav stoletého vý-
ročí vzniku organizované at-
letiky na Břeclavsku pořádal
atletický oddíl TJ Lokomotiva
Břeclav v  září Mistrovství ČR
v atletice. Do našeho města při-
jelo šest nejlepších týmů extra-
ligové soutěže. Při slavnostním
zahájení, které obstaral před-
seda ČAS Libor Varhaník, spolu
s koulařskou mistryní světa He-
lenou Fibingerovou a předsedou
TJ Zbyňkem Chlumeckým, ob-
držel výškař Jaroslav Bába bron-

zovou medaili z ME 2014 v Cu-
rychu, kterou získal po doda-
tečné diskvalifikaci ruského vý-
škaře Ivana Uchova.

Muži TJ Dukla Praha předvedli
v Břeclavi dominantní výkon (ná-
skok 25,5 bodu), a přestože se
museli obejít bez několika opor
startujících například na mítinku
v Chorzowě, oslavili svůj šede-
sátý titul. Vítězové extraligy a ob-
hájci titulu z Univerzity Brno ze
nakonec museli sklonit, při
shodě hlavních bodů v součtu se

základní částí hovořilo v jejich
neprospěch právě finále. Bitva
o třetí místo na MČR určila i cel-
kový bronz, který získala Škoda
Plzeň na úkor Kladna.

V soutěži žen byly podobně
suverénní reprezentantky Uni-
verzitního sportovního klubu
Praha (vítězství o 22,5 b) a zís-
kaly svůj 31. titul. Na dalších po-
zicích to však bylo mnohem vy-
rovnanější. Relativně nejlépe
nakonec favoritkám sekundo-
valy vítězky extraligy ze Škody
Plzeň, podobně jako mezi muži
o jejich stříbru rozhodl výsledek
na MČR. Dukla Praha za Plzeňač-
kami zůstala o bod a půl, ale tře-
tím místem o tři body před
Olympem Brno vybojovala cel-
kový bronz.

Početné publikum na Lokomo-
tivě vidělo celkem 20 rekordů sta-
dionu, mimo jiné také v podání
odchovanců břeclavské atletiky
Radka Jušky (dálka 773cm) a On-
dřeje Vodáka (trojskok 15,71m).
Velmi kvalitní výkony předvedli
také medailisté z vrcholných svě-
tových a evropských akcí Pavel
Maslák a Tomáš Staněk. 

Oslavy 100 let organizované
atletiky vyvrcholí společenskou
akcí dne 6. 11. v KD Poštorná, na
kterou jsou srdečně zváni
všichni současní i bývalí atleti.
Poděkování patří také Městu
Břeclav a Jihomoravskému kraji
za finanční pomoc při organizaci
akce i dlouhodobou podporu at-
letiky v břeclavském regionu. 

Mgr. Jiří Petrjanoš, foto juh
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Svatováclavský běh lákal

Desítky malých běžců pomě-
řily své síly při tradičním Svato-
václavském běhu na Novém
dvoře. V dospělé kategorii běželo
neuvěřitelných 170 účastníků
a tak se bylo na co dívat. Na
10 km zvítězil časem 32:04 Ro-
man Paulík, prvenství na 5 km
patřilo Miroslavu Mrázovi (19:50).
První mezi ženami doběhla Klára

Toulová  (40:17), zlato na 5 km
brala Michaela Pelikánová
(22:48). Kompletní výsledky na-
leznete na https://www.face-
book.com/svatovaclavskybeh.
Pokud si chcete otestovat vaši
kondičku v dalších dnech, mů-
žete zavítat třeba na Racio běh
nebo Hájenka Run. Nebo si dát
klidně obojí. (dav)

Beach na Lokomotivě

Ke konci léta se na rozpáleném
písku hřiště TJ Lokomotiva před-
stavilo 8 břeclavských párů, na je-
jichž výměnách bylo znát, že
beach volejbal nehrají poprvé.
Turnaj spolu nehrály stabilní páry,
ale po každé hře se muži a ženy

vyměnili. Celkovými vítězi se stali
Šárka Pospíšilová a Vlastimil Fa-
bikovič. Věřme, že obnovená tra-
dice tohoto sportovního zápolení
bude pokračovat i v příštích le-
tech a naláká i další milovníky hry
pod vysokou sítí. (pav)
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Velká cena Racia v centru

Centrum města po roční covi-
dové přestávce znovu hostilo cy-
klisty. V neděli 19. září se jel další
ročník městského kritéria Grand
Prix RACIO, který opět skvěle při-
pravil domácí oddíl Sportcomplex
Břeclav. Závod přilákal především
mladé cyklisty z celé České repu-
bliky, své zastoupení mělo i Slo-

vensko. Organizátoři již tradičně
zpestřili závodní program také
porcí cyklo zábavy v podobě šta-
fety s výměnou předního kola
nebo dětských štafet. Pro ne-
jmenší děti byl připraven závod
na odrážedlech. Výsledky všech
kategorií najdete na
https://1url.cz/@gp2021. (juh)

Neděla zlatý na ME do 23 let

Na začátku září odjížděli čeští
veslaři do Poznani, kde se jim po-
dařilo vybojovat dvě medaile na
mistrovství Evropy do 23 let. Pá-
rová čtyřka Daniel Nosek, Tomáš

Šišma, Dalibor Neděla, Filip Zima
splnila roli favoritů a dojela si pro
zlato. Gratulujeme! 

(dav, foto Twitter@Český
olympijský tým)

Hvězdy na pomoc Hruškám

Neobvyklé utkání v září hostil břeclavský
zimní stadion. Na pomoc tornádem postiže-
ným Hruškám totiž přijely hrát známé osob-
nosti pod vedením Martina Dejdara. HC Olymp
Praha tak na ledě rozjel hokejovou show proti
výběru Hrušek, kterou doplnil ženský tým -

Výběr z bobulí v lidových krojích a samo-
zřejmě na bruslích. Na ledu se kromě hokejové
exhibice zpívalo i tančilo. Smyslem exhibice
bylo finančně podpořit mateřinku v Hruškách,
což se díky štědrým sponzorům podařilo. 

(dav, foto M. Rufer)
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